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Ved brev af 18. maj 2007 har landstingsmedlem Asii Chemnitz Narup i 
henhold til § 36 stk. 1 i Landstingets forretningsorden stillet en række 
spørgsmål om alkoholbehandling i Qaanaaq. 
Svarene tager udgangspunkt i tilbagemeldinger fra kommunen om indsatser 
i 2005 og 2006. 
 
Spørgsmål 1: hvad er de positive og negative erfaringer fra den særlige 
indsats med alkoholbehandling for borgere i Qaanaap Kommunia i 2005 og 
2006? 
Qaanaap Kommunia har i samarbejde med PAARISA udformet Handlings-
plan for nedbringelse af alkoholforbruget 2005 – 2010. Handlingsplanen har 
til formål at ”Skabe og fastholde et bedre liv for familierne med sunde og 
gode livskvaliteter”.  
 
Der blev indgået samarbejdsaftale med Qaqiffik, og denne har betydet, at 
der i 2005 er afviklet 5 forløb med familiebehandlingskurser for både kom-
munalt ansatte og borgere i byen. I 2006 er gennemført 9 forløb og for 2007 
planlagt 14 forløb. 
 
Kommunen angiver ultimo december 2006  en positiv ændring og nedgang i 
antal akutanbragte børn samt i udgifter til plejevederlag. 3 familier har fået 
hjembragt børnene, fordi familierne er blevet ædru. 
 
Kommunen har uddelt opmuntringspriser til 1 barn og 1 voksen, som har 
gjort en særlig indsats for at kæmpe sig gennem problemerne. 
 
Spørgsmål 2: Hvor mange personer deltog i primærbehandlingen? 
I 2005 deltog 0 personer i primærbehandling ved Qaqiffik i Ilulissat. 
I 2006 deltog 1 person i primærbehandling ved Qaqiffik i Ilulissat. 
 
Spørgsmål 3: Hvor mange personer deltog i familiebehandling? 
I 2005 deltog 134 personer. 
I 2006 deltog 167 personer. 
 
Spørgsmål 4: Blev der givet særlige tilbud til unge, der er vokset op i hjem 
med alkohol? 
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Qaanaap Kommunia godkendte i oktober 2004 sin Børn og ungepolitik og 
Hand-lingsplan for det sociale område frem til 2010 blev udformet. Fore-
byggelses-konsulenten, som dog først blev fastansat i januar 2007, har til 
opgave at udføre opsøgende arbejde blandt børn og unge samt at afholde 
børn- og unge aftener i Værestedet. Kommunen angiver at 2007 skal være 
året, hvor der lægges særlig vægt på børn og unge. 
 
Spørgsmål 5: På baggrund af den samlede evaluering ønskes Landsstyrets 
vurdering af den særlig behandlingsindsats. 
En samlet evaluering af den 3-årige behandlingsindsats vil blive udformet 
primo 2008. Kommunen skriver, at 2007 bliver det helt store indsatsår. 
Nogle borgere er på vej til afslutning af deres behandlingsforløb mens andre 
kun lige er kommet i gang. I 2007 bredes indsatsen ud i samfundet og der 
sættes fokus på børn og unges forhold til alkohol og deres co-alkoholisme. 
 
Spørgsmål 5A: Landsstyrets nye planer for den fortsatte alkoholbehand-
lingsindsats. 
Landsstyret vil, når den endelige evaluering er udformet, tage stilling til 
hvorvidt ”Qaanaaq-modellen” med lokale familiebehandlingsforløb skal 
fortsætte og eventuelt udbredes til resten af landet. 
  
 
 

Med venlig hilsen 
 
 
 

Arkalo Abelsen 
Landsstyremedlem for Sundhed og Miljø 
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